
   معصومه طاهري
ش�بكه نس�يم كه بين مخاطبان با برنامه هاي مفرح و 
سرگرم كننده ش�ناخته شده اس�ت حالا دست روي 
عنصر فرهنگي مهمي چون كتاب گذاشته و با برنامه 
»كتاب ب�از« مي خواه�د ح�س و حال خ�وب كتاب و 
كتابخواني را با مخاطبانش به اش�تراك بگذارد كه به 
نوعي حركتي مبتكرانه براي معرف�ي كتاب و ميل به 
كتابخواني در بين افراد اس�ت. »كتاب ب�از« همزمان 
با شروع به كار بيست و نهمين نمايش�گاه بين المللي 
كتاب ته�ران آغاز ب�ه كار كرد و حالا مدتي اس�ت به 
صورت روتين ساعت ۲۱ و ۳۰ دقيقه روزهاي يك شنبه 
تا پنج ش�نبه روي آنتن مي رود و توس�ط اميرحسين 
صديق بازيگر جوان سينما و تلويزيون اجرا مي شود. 
نكت��ه قابل توجه اي��ن برنامه آن اس��ت كه ب��ه مواردي 
مي پردازد كه ش��ايد به نوعي همه ما با آن سروكارداريم 
و س��راغ افرادي مي رود كه با كتاب خيلي راحت مرتبط 

هستند و به قولي حال خوبي با كتاب دارند. 
چنانچه محمدرضا رضائيان تهيه كننده آن گفته است: »از 
آنجا كه شبكه نسيم، شبكه نشاط و سرگرمي است برنامه 

طوري طراحي شده كه خشك و رسمي نباشد.« 
ش��ايد نكته اصلي كه باعث مقبوليت »كتاب باز« بين 
مخاطبان از اقشار مختلف شده است همين تلطيف فضا 
باشد؛ چراكه در اغلب برنامه هاي كتاب محور تلويزيوني 

يا مجري به تنهايي كل برنامه را هدايت مي كند و كتابي 
كه مي خواهد در آخر ارائه مي دهد يا مهمانان در فضاي 
تخصصي و رسمي حضور دارند و درخصوص كتاب حرف 
مي زنند به همين خاطر برای بيشتر مخاطباني كه اين 
روزها اطلاعات كپسولي را از فضاي مجازي مي گيرند 
و كمتر ب��ه كت��اب روي مي آورند چني��ن برنامه هايي 
خسته كننده مي ش��ود؛ درحالي كه دس��ت اندركاران 
مجموعه برنامه» كتاب باز« س��عي كرده اند با توجه به 
شبكه اي كه در آن قرار دارند با صورتي سرگرم كننده و 

البته آموزشي پيش بروند. 
»كتاب باز« يك مش��خصه مهم��ي دارد كه در بيش��تر 
برنامه هاي تلويزيوني از آن خبري نيست و آن خلاقيت 
است؛ به نظر مي رسد پشتوانه فكري اين برنامه، گروهي 
خلاق، توانا و خوش��فكر هس��تند كه از هر چيز كوچكي 
يك اتفاق خوب را ساماندهي و توليد مي كنند، اين رمز 
موفقيت برنامه اي است كه هنور نيامده در حال شكوفايي 
و رشد است درحالي كه اكثر برنامه هاي تلويزيوني حتي 
در شبكه هاي مدعي يك كپي دست چندم از برنامه هاي 
خارجي است اما به نظر نمي رسد كتاب باز كپي باشد كه 
اگر هم باشد خلاقيت تيم س��ازنده در آن ملموس است. 
براي مثال گرفتن عكس سلفي با دوربين هاي قديمي كه 
در همان لحظه عكس را چاپ و ظاهر مي كنند؛ ابتكاري 

جالب است. 

در برنام��ه اي بهرام عظيم��ي مهمان »كتاب ب��از« بود. 
خلاقيت در لحظه تيم س��ازنده »كتاب باز« را مي شد به 
راحتي ديد. آنجايي كه از يك اتفاق، يك روند س��اختند 
و از كاري كه بهرام عظيمي انج��ام داد يك حركت براي 
قس��مت هاي بعدي خود توليد كردن��د. همين نوآوري 
و خلاقيت آينده بس��يار روش��ني را براي »كتاب باز« و 

دست اندركاران آن به تصوير مي كشد.
اجراي خوب و صميمي امير حس��ين صدي��ق نيز در روح 
دادن به كتاب باز بسيار مؤثر است. صديق با همان سادگي 
و رواني اش خارج از فخرفروشي برخي مجريان مدعي به 
كار و سابقه! و استفاده از كلمات خارج از فهم مخاطب عام، 

كتاب را به يك نوستالوژي در آورده است. 
حقيقت هم اين اس��ت كه خواندن هر كت��اب به توليد 
يك خاطره مش��ترك براي همه خوانندگان آن كتاب 
مي انجامد و كتاب ها هرچه باش��ند از رمان و داس��تان 
گرفته تا كتاب هاي علمي و تخصصي با خود فرهنگي را 
حمل مي كنند؛ فرهنگي كه به نظر مي رسد »كتاب باز« 
مي تواند ت��ا ح��دودي آن را به مخاط��ب منتقل كند. 
»كتاب باز« س��عي كرده از چهره ها و ش��خصيت هاي 
مشهور و خاطرات نوستالوژيك آنها از كتا ب ها به منزله 
فرهنگ س��ازي دراين عرصه نگاه كند، كاري كه خود 

نوعي نوآوري است. 
ابتكار جالب ديگر اين برنامه بهره گيري از كمپين هاي رايج 
فضاي مجازي براي كتاب و معرفي آن است. »كتاب باز« 
روش همه گير شدن كمپين چالش آب يخ را براي دعوت 
از مهمانانش در اين خاطره بازي ها به كار برده اس��ت كه 

خلاقيتي مناسب است. 
از آنجا كه برنامه هاي اينچنيني ب��ه مرور زمان با نوآوري 
و خلاقيتشان رش��د مي كنند بايد انتظار ابتكارات زيبا و 
جالبي را در آينده از اين برنامه داش��ت؛ ابتكاراتي كه اين 
اثر تلويزيوني را از حالت ايس��تا به حالت��ي پويا و توانمند 

تبديل مي سازد.
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»كتابباز«برنامهايخلاقبرايكتاببازها

   بهنام صدقي
طبق آمارهاي رس��مي مي��زان كتابخواني در 
كشور ما فوق العاده پايين است. يكي از دلايل 
پايين بودن ميزان مطالعه نبود فرهنگ مطالعه 
و برخوردار نبودن كتاب از فرصت هاي تبليغاتي 
است. اخيراً شهرداري تهران در اقدامي پسنديده 
در ايستگاه هاي مترو با نصب پوسترهايي حاوي 
تبليغات كتاب و مطالعه با نام »كتاب بخوريم« 
به ترويج فرهنگ كتابخواني در بين مسافران 
زير زمين��ي پرداخته اس��ت. در كش��وري كه 
س��رانه مطالعه در آن پايين بوده و آمارها خبر 
از يك بحران در ح��وزه كتابخواني مي  دهد. در 
كشوري كه به راحتي كتابفروشي  ها به منظور 
كسب سود بيشتر كباب  فروشي مي  شود! اين 
اقدام شهرداري تهران دقيقاً در حالي است كه 
كتابخواني و تيراژ كتاب در كش��ور ما وضعيت 

فوق  العاده اسفناك و تأسف آوري دارد. 
ويكتور هوگو، نويسنده، ش��اعر، داستان  نويس و 
نمايشنامه  نويس مشهور فرانسوي مي گويد:»براي 
نابود ك��ردن يك فرهن��گ نيازي به س��وزاندن 
كتاب ها نيس��ت، فقط كافي اس��ت كاري كنيد 
تا مردم آنها را نخوانند.« اما با تمام اين تفاس��ير 
ابتدا بايد به پاسخ اين س��ؤال هاي ذهني رسيد 
كه اصلًا كتاب چيست؟ كتاب بخوريم يعني چه؟ 
خواندن كتاب واقعاً چه ارزشي دارد؟ چرا ما بايد 
وقت خود را صرف خواندن كنيم؟ چرا آموختن 
واجب اس��ت؟ چرا خداوند در قرآن به قلم قسم 
خورده است؟ چرا نويسندگان مي نويسند؟ و چرا 
ما بايد ايده ها و نظرات خود را به ديگران هم انتقال 
دهيم؟ آيا اگر ما از نظر اطلاعات پر بار باشيم چه 
ثمره اي براي ما و جامعه ما دارد؟ بي ترديد يكي از 
ملاك هاي توسعه فرهنگي در هر جامعه  اي، عادت 
به مطالعه كردن در آن جامعه است. از دلايل مهم 
اثرگذار بر عادت به مطالعه و فرهنگ كتابخواني، 
امكانات و فرصت  هايي است كه در اين راستا در 
يك جامعه ايجاد شده يا رشد داده مي  شود. اصولاً 
مي توان گفت كه كتاب سنگ  بناي تمدن بشري 
اس��ت. حتي در عصر حاضر با وجود گستردگي 
تكنول��وژي ارتباطي همچون رادي��و، تلويزيون، 
ماهواره، كامپيوت��ر و اينترنت هن��وز هم كتاب 
وسيله اي ارزنده و مناسب براي انتقال و گسترش 
دانش است. جامعه اي كه مي خواهد در پرتو آزادي 
و آگاهي زندگي كند، بايد نگاه ويژه و ممتازي به 

مقوله كتاب داشته باشد. 
فرهنگ كتاب و كتابخواني در جامعه ما به قدري 
حائز اهميت است كه رهبر عظيم  الشأن انقلاب، 
حضرت آيت الله امام خامنه اي نيز در اين مورد 
ايراد مي  فرمايند: كتاب تأمين و تغذيه كننده 
روح، روان و جس��م آدمي اس��ت. بي شك اگر 
تحكيم خواندن كتاب جزء اصلي  ترين مقاصد 
در مكان  هاي مختلف بوده و تحقق يابد، بالطبع 
تأثير بيشتري بر افراد خواهد گذاشت. تلاش 
براي ت��داوم كتابخوان��ي نيازمن��د همكاري 
ارگان هاي مختلف و بهره گي��ري از ابزارهاي 

متفاوت در رسانه هاي همگاني است. شارل دو 
مونتسكيو، از متفكران سياسي فرانسوي معتقد 
است: مطالعه كتاب يعني تبديل ساعت  هاي 

ملالت بار به ساعت  هاي لذتبخش. 
كتاب  ها اصيل ترين و ماندگارترين منابع مورد 
استفاده بشر هس��تند. با توجه به اينكه كتاب و 
كتابخواني نقش مهمي در بالندگي و شكوفايي 
جامعه دارد و انس گرفتن با آن به دانايي و توانايي 
منجر مي  شود، بنابراين مقوله كتاب و كتابخواني 
نيازمند يك بازنگري جدي است اما متأسفانه 
امروزه ب��ا ورود اينترنت به كش��ور ما و افزايش 
كاربران دني��اي مجازي، ب��ه تدريج حوزه هاي 
گوناگ��ون فرهنگ بالاخص ح��وزه كتابخواني 
دچار تغييرات گسترده  اي شده است. توسعه و 
گسترش امر كتابخواني مستلزم يكسري آداب 
و پرورش افكار در زمينه هاي مختلف آموزشي 
است كه به عنوان يك نياز و احساس دائمي در 
بين مردم رايج شده اس��ت. گسترش فرهنگ 
كتابخواني در جامعه به جديت بيشتري در ميان 

نهادهاي فرهنگي ذيربط نياز دارد. 
گرچ��ه در اين مي��ان، گروه   ه��ا و عوامل زياد 
ديگري نقش بس��زايي ايفا مي  كنن��د اما اين 
واقعيت غير  قابل انكار وجود دارد كه مهم  ترين 
و كليدي  ترين نقش از آن خانواده بوده اس��ت 
كه در رأس همه عوامل قرار دارد، چراكه اگر 
خانواده  ها از بدو كودكي شروع به جامعه  پذيري 
كودكان در راستاي ايجاد علاقه   مندي و اهميت 
دادن ب��ه كتابخواني و مطالعه كنند چه بس��ا 
همين كودكان امروز، مسئولان، برنامه   ريزان و 

مديران آينده اين مرز و بوم خواهند بود. 
ختم كلام اينكه اين اقدام از س��وي ش��هرداري 
تهران فوق العاده پسنديده و شايسته است. كتاب 
بهترين ميراث به جاي مانده از تمدن فرهنگي 
بشري است كه ريش��ه در اعماق درون دارد و از 
عهد قديم تاكنون نس��ل به نس��ل منتشر شده 
و س��اختار كل تعامل بش��ري را به رشته تحرير 
درآورده است. كتاب، مطالعه تاريخ سرگذشت 
زندگي اف��راد در دوران قديم تا ب��ه عصر حاضر 
را در اختيار ما ق��رار مي دهد. ام��كان آگاهي از 
رسم و رسومات درگذش��تگان، عادات و سنن، 
فرهنگ ه��اي متف��اوت و عقايد مختل��ف را به 
سبك هاي نگارش متفاوت و به زباني ساده بيان 
مي كند. تفكرات و تجربه هاي حاصل از كتابخواني 
بهترين زينت بخش سخنان و جملات در عموم 
فرهنگ مردم بوده و نه تنها مورد رضايت صاحبان 
معرفت و انديشمندان است بلكه افراد عادي نيز 
از بيان جم��لات آن لذت مي برن��د. كتابخواني 
ريشه در تمدن افكار بشري دارد كه تاكنون هيچ 
رسانه اي نتوانسته نقش جايگزيني براي كتاب 
پيدا كند. آن هنگام كه هيچ بشري قادر به بيان 
و فهم كتاب نداش��ت خداوند بلند مرتبه كتاب 
قرآن را بر آخرين پيامب��ر خويش نازل كرد و به 
او آموزش خواندن را آموخت تا والاترين معجزه 

حيات را بر آدميان ارمغان بخشد.

زندگیدرپرتوآگاهی
ماحصلتوجهبهمقولهكتابخوانی

88498436سرويس فرهنگي

»كتاب ب�از« يك مش�خصه مهم�ي دارد 
كه در بيش�تر برنامه ه�اي تلويزيوني از 
آن خب�ري نيس�ت و آن خلاقيت اس�ت 
به نظ�ر مي رس�د پش�توانه فك�ري اين 
برنام�ه، گروهي خلاق، توانا و خوش�فكر 
هستند كه از هر چيز كوچكي يك اتفاق 
خ�وب را س�اماندهي و تولي�د مي كنند

   حميد غفاريان
»اژدها وارد مي ش�ود« پيش از اينكه 
ي�ك فيل�م س�ينمايي باش�د، يك 
ش�وخي بزرگ اس�ت كه اين شوخي 
از عنوان بندي تا آنچه س�اخته شده 
و روان�ه پ�رده نقره اي ش�ده اس�ت 
راك�وردش حف�ظ مي ش�ود. اينك�ه 
فيلم�ي ب�ا اي�ن ش�مايل از توهمات 
فيلمس�از بي�رون مي زن�د و س�عي 
مي كن�د خيلي جدي روايت داش�ته 
باش�د به ضد خودش تبديل مي شود؛ 
چراك�ه اي�ن پ�رده نق�ره اي خيل�ي 
بي رحم ت�ر از اي�ن حرف هاس�ت ت�ا 
اينكه فيلمس�از به قصد بازي با افكار 
به ش�كل مس�تند و داس�تاني الكن 
ذه�ن مخاطبش را به س�خره بگيرد. 
فيلم اساساً از نبود يك ساختار منسجم و 
داستان رنج مي برد و آنچه ديده مي شود 
از يك شتابزدگي و روايت شلخته حكايت 
دارد و صرفاً يك ادا و پز روشنفكري خود 
فيلمساز است كه در اين فيلم تبديل به 
آفت مي شود. ماني حقيقي از سينماي 
قصه گوي »كنع��ان« و حتي »پذيرايي 
ساده« فاصله گرفته است و در دو فيلم 
اخير كاملًا از اين فضا دور افتاده است و 
براي اين فيلم انتلكت تنها به حضور در 

جشنواره برلين دلگرمي دارد. 
ماني حقيق��ي ابت��دا بايد ش��خصيت 

مي س��اخت به طوري كه مخاطبش را 
درگير فضاي ذهني ش��خصيت هايش 
كند. براي نمونه اصلًا دغدغه حضور اين 
سه آدم در جغرافياي قشم درنمي آيد اما 
اگر اين آدم ها تبديل به شخصيتي كامل 
مي شدند به درك مخاطب از حضور آنها 
در موقعيت كمك بسياري مي كرد. فيلم 
»دختر گمش��ده« به كارگرداني ديويد 
لينچ را در نظر بگيريد كه ابتدا شخصيت 
امي ش��كل مي گيرد و بعد كنش مندي 
اين آدم را مي بيني��م و يك جور بازي با 
افكار مخاطب از فيلمس��از كه تبديل به 

اثري خوب و سينمايي مي شود. 
از معدود نكته هاي مثبت فيلم مي توان به 
بازي خوب امير جديدي اشاره كرد كه با 
نوع بيان ديالوگ ها در بين هم نسلانش چند 

گام جلوتر ايستاده است و همينطور درك 
هومن بهمنش از موقعي��ت فيلمبرداري 
اثر كه هيچ قاب��ي را بي مورد نمي گيرد اما 
تدوين اشتباه هايده صفي ياري برخلاف 
تجربه هاي قبلي اش بيشتر در نوع روايت 
فيلم شكاف ايجاد مي كند كه در مخاطب 

زدگي تأثير بسزايي دارد. 
»اژدها وارد مي ش��ود« مي توانس��ت در 
شكل و فرم بهتري ساخته شود و از اين 
فضاي مصاحبه اي كه بيش��تر قرار است 
نش��ان دادن فيلمس��از و عقايدش باشد 
فاصله بگيرد و يك داستان سورئال جذاب 
را روايت كند كه كشش دراماتيكش هم 
حفظ مي ش��د تا اينكه كمي از داستان 
جلو مي رود، ترمز دس��تي آن را بكشيم. 
اين ترمزها تبديل به حفره هايي مي شود 

كه اثر را به عق��ب پرت مي كند و راه هاي 
نجات آن را مي گي��رد. به طور كلي ماني 
حقيقي مي توانست از نگاه سه شخصيت 
اصلي فيلم و پس از مأموريت بابك، فيلم 
را به خوبي پيش ببرد و مخاطب را در يك 
جغرافياي خاص و اتفاق��ات فانتزي رها 
كند، فيلمسازي كه در سينماي ايران توان 
ورود به يك فضاي فانتزي را داشته باشد 
يك نوع جس��ارت بزرگي را ابتدا تجربه 
مي كند اما تنها به جسارت نمي توان نمره 
قبولي داد. آنچه بعد از ديدن فيلم »اژدها 
وارد مي شود« حس مي شود تنها ديدن 
يكسري تصاوير چسبيده به هم است كه 
مي توان ترجيح داد ديدن اين تصاوير را در 

هر فضايي به جز پرده نقره اي ديد. 
»اژدها وارد مي ش��ود« در فضاي امروز 
سينماي ايران و حتي فيلم »پنجاه كيلو 
آلبالو« خود ماني حقيق��ي كه اكرانش 
همزمان شده است فضاي تازه را دارد اما 
اين فيلم براي مخاطبي كه قصد آشتي 
با سينما را دارد كه در اكران نوروز شاهد 
آن بوديم، تمام قواعد را زير سؤال مي برد. 
در اين برهه زماني نياز به فيلم هايي براي 
س��ينماها داريم كه مخاطبش وسيع تر 
باش��د تا اين زنجي��ر كه ب��ا فيلم هاي 
مثل »بادي��گارد« و »ابدويك روز« كه 
فيلم هاي كمدي نبودند اما فروش خوبي 

داشتند، ادامه داشته باشد.

»اژدهاواردميشود«شوخيبزرگوتوهماتفيلمسازباسينماومخاطب!
نقدي بر ساخته ماني حقيقي

خداحافظي»شجاعنوري«ازبرنامه»سينمايايران«
برنام�ه  از  از ج�دا ش�دن  گفت وگوي�ي  در  ن�وري  عليرض�ا ش�جاع 
تلويزيون�ي »س�ينماي اي�ران« ش�بكه چه�ار و اس�تعفاي چن�دي پي�ش 
خ�ود از ي�ك س�مت مش�اوره اي در س�ازمان س�ينمايي س�خن گف�ت. 
 عليرضا شجاع نوري كه اجراي برنامه »سينماي ايران« در شبكه چهار را بر عهده دارد 
در پاسخ به پرسشي درباره رويكردهاي جديد براي آن گفت: من يك شنبه دوم خرداد 
ماه به مدير محترم گروه ادب و هنر ش��بكه چهار اعلام كردم كه ديگر با اين برنامه 
همكاري نخواهم داشت. شجاع نوري درباره دلايل اين تصميم تصريح كرد: با وجود 
جلسات و گفت وگوهاي متعددي كه در شروع همكاري ام با برنامه براي شكل گيري 
روند آن صورت گرفت، هرچه بيشتر پيش رفتيم اختلاف نوع نگاه من و تلويزيون به 
سينما فاصله دارتر شد و اين مش��كل به گونه اي بود كه ساختار و محتواي برنامه را 
متأثر مي كرد و در نهايت مرا به اين نتيجه رساند كه نخواهم توانست آنطور كه در شأن 
من و بينندگان برنامه است )كه هواداران سينماي ايران هم هستند( موفقيت و عزت 
س��ينماي ايران را چه در داخل و چه در خارج از كشور انعكاس دهم به همين دليل 
تصميم گرفتم كه ديگر با اين برنامه همكاري نداشته باشم تا اين برنامه با رويكردي 

كه دارد به راه خود ادامه دهد.

»ماهعسل«عليخانيامسالاميدآفريناست
غلامرضا ميرحس�يني، از ويژه برنامه هاي شبكه سه سيما در ماه رمضان گفت. 
غلامرضا ميرحسيني مدير شبكه سوم سيما گفت: امسال در ماه مبارك رمضان به 
دليل پخش بازي هاي فوتبال يورو ۲۰۱۶، سريال نمايشي نخواهيم داشت؛ چراكه از 
ساعت ۲۰:3۰ تا ۲ بامداد پخش فوتبال و بحث هاي كارشناسي آن را داريم. وي ادامه 
داد:برنامه هاي روتين شبكه سه مثل »حالا خورشيد« و »مردم چي ميگن« با فضاي 

خاص ماه رمضان پخش خواهد شد. 
ميرحس��يني در خصوص برنامه »ماه عس��ل« اظهار كرد: برنامه »ماه عسل« مانند 
سال هاي قبل با گروه احسان عليخاني روي آنتن شبكه س��ه مي رود. امسال سعي 
كرديم رويكرد برنامه به سمت اميدآفريني و ايجاد انگيزه در جوانان باشد. نمي توانم 
بگويم كه سوژه هاي عجيب و غريبي داريم؛ چراكه سوژه ها از دل خود مردم و جامعه 
انتخاب مي شوند. وي ادامه داد: امسال سعي كرديم سوژه هاي »ماه عسل« به سمت 
اميد به آينده حركت كند. طراحي دكور آن انجام شده و قرار است شنبه با جلسه اي 
كه داريم دكور آن قطعي شود. ميرحسيني خاطرنشان كرد:با توجه به زمان پخش 
فوتبال و بازي هاي واليبال تيم ملي، برنامه هاي خاص ش��بانه متناس��ب با ايام ماه 

رمضان نداريم.

معتقدم اول بايد فيلم هايي س�اخته ش�ود و 
آنگاه ب�ه فكر جش�نواره و جريان س�ازي در 
م�ورد آن باش�يم. بازيگر فيل�م »كفش هايم 
كو« با بي�ان اينكه من مخل�ص مدافعان حرم 
هس�تم در خاتم�ه ب�راي دس�ت اندركاران 
اي�ن جش�نواره آرزوي موفقي�ت ك�رد. 
رضا كيانيان درباره جشنواره مدافعان حرم گفت: 
اول بايد درباره مدافعان حرم فيلم ساخت، بعد 
به فكر جريان س��ازي بود. رضا كيانيان معتقد 
است براي برگزاري هر جش��نواره اي بايد اول 
براي مضمون آن جش��نواره، فيلم هاي زيادي 
ساخته شود و آنگاه جش��نواره اي براي معرفي 
و جريان س��ازي آن مضمون راه ان��دازي كرد. 
رضا كيانيان بازيگر ش��ناخته ش��ده سينماي 
ايران به مش��رق گفت: بي��ان حرف هاي كلي 
براي برگزاري يك جش��نواره فقط در حد يك 
حرف كلي باقي مي ماند و تأثي��ري ندارد. وي 
ادامه داد: معتقدم اول بايد فيلم هايي س��اخته 

شود و آنگاه به فكر جشنواره و جريان سازي در 
مورد آن باشيم. بازيگر فيلم »كفش هايم كو« 
با بيان اينكه من مخلص مدافعان حرم هستم 
در خاتمه براي دس��ت اندركاران اين جشنواره 
آرزوي موفقيت كرد. گفتني اس��ت؛ نخستين 
دوره جش��نواره فيلم مدافعان حرم به دبيري 
حميد يادروج در دو بخش مستند و نماهنگ 
 به همت خبرگزاري فارس و با همكاري مؤسسه 
فرهنگي - هنري كتيبه نواي فاطمي از هشتم تا 

دهم خردادماه سال جاري برگزار مي شود.

رضاكيانيان:منمخلصمدافعانحرمهستم

محمدعلي كشاورز بر حمايت از جوان هاي 
مستعد در سينما تأكيد دارد. 

محمدعلي كش��اورز بازيگر تئات��ر، تلويزيون و 
سينما در خصوص نقش فروشي در سينما گفت: 
چون وضع خراب است و آنهايي كه بايد تصميم 
بگيرند، تصميم نمي گيرن��د اين اتفاق مي افتد. 
نمي دانم، ش��ايد خود اينها نيز پول مي گيرند، 

اما در كل بايد توجه داش��ت كه سينما متعلق 
به جوانان اس��ت. بايد به آنها امكانات داد. از آنها 
حمايت كرد تا كار كنند و به بهترين جايگاه ها 
برسند. وي درباره رابطه شهرت، پول و فساد در 
سينما اظهار داشت: هيچ رابطه اي با هم ندارند؛ 
مهم ترين مسئله، سرزمين ما و هنري است كه در 

آن وجود دارد كه هميشه ماندگار خواهد بود.

واكنشكشاورزبهنقشفروشيدرسينما

افخمي:
براي»كن«خيليزورداشت
كهفرهاديرابعدازاسكار
امريكايي،تحويلبگيرند

افخمي در پيام تبريك�ش به اصغر فرهادي به 
خاطر موفقيت »فروش�نده« نوشت: فشاري 
ك�ه روي جش�نواره ك�ن ب�ه خاط�ر ناديده 
گرفتن فيلم قبلي فرهادي، يعني »گذش�ته« 
وجود داش�ت، اين ق�در زياد بود ك�ه مجبور 
ش�دند ژس�ت عاقل اندر س�فيه خودشان را 
در مقاب�ل امريكايي ه�ا فرام�وش كنن�د. 
 بهروز افخمي مجري برنامه هف��ت و كارگردان 
سينمايي طي يادداش��تي درباره موفقيت فيلم 
»فروش��نده« به كارگرداني اصغ��ر فرهادي در 

جشنواره فيلم كن نوشت:
تبريك مي گويم به آقايان اصغر فرهادي و شهاب 
حس��يني به خاطر موفقيت و درخشش آخرين 

فيلمشان در جشنواره كن. 
شهاب حسيني نش��ان داد كه آنقدر خوب بازي 
مي كند كه حتي فرانسوي ها مي فهمند؛ با اينكه 
زبان فارس��ي سرشان نمي ش��ود و نحو و لحن و 
ظرافت هاي زي��ر و بم اين زبان بس��يار لطيف را 

دريافت نمي كنند. 
اصغر فرهادي هم با دريافت اين جايزه، شيرين 
كاشت و خودش را در بالاترين سطح فيلمسازي 
هنري دنيا تثبيت كرد. نكته اي كه عوام نمي دانند 
و روشنفكران وانمود مي كنند كه نمي دانند اين 
است كه جش��نواره كن غير از آنكه به فيلم هاي 
خلاف اخ��لاق امتياز مخص��وص مي دهد، نقاط 
ضعف ديگري ه��م دارد ك��ه به ژس��ت و قمپز 

فرانسوي ها مربوط مي شود. 
جشنواره كن هيچ دوست ندارد فيلمسازي را كه 
پيش تر به وسيله امريكايي ها كشف شده و اسكار 
گرفته تأييد كند و جايزه بدهد. فرانسوي ها از 5۰، 
۶۰ سال قبل كه جشنواره كن را به راه انداختند 
هميشه ادعا داشته اند كه اغلب فيلمسازان هنري 
دنيا را خودشان كشف و معرفي كرده اند و حتي 
فيلمسازان هنري امريكايي را از توي امريكا پيدا 
كرده اند و با جش��نواره كن براي اولين بار به دنيا 

شناسانده اند. 
با اين ژست و اين قمپز خيلي براي كن زور داشت 
كه فرهادي را بعد از اس��كاري كه از امريكايي ها 
گرفته تحويل بگيرند و در واقع نظر امريكايي ها 
را تأييد كنند. البته فشاري كه روي جشنواره كن 
به خاطر ناديده گرفتن فيلم قبلي فرهادي، يعني 
»گذش��ته« وجود داش��ت، اين قدر زياد بود كه 
نمي توانستند زياد مقاومت كنند و مجبور شدند 
ژست و قمپز عاقل اندر سفيه خودشان را در مقابل 

امريكايي ها فراموش كنند. 
مشتاق ديدن خود فيلم هستم و اميدوارم واقعاً 

خيلي خوب باشد.

مدير انتشارات المعارف لبنان: 

سخنانآيتاللهخامنهاي،جزو
كتابهايپرفروشلبناناست

عص�ام جمعي��ه، مس�ئ�ول انتش��ارات 
الم�عارف از چاپ كتاب س�خن�ان س�ال ۹۴ 
مق�ام معظم رهب�ري در لبن��ان خب�ر داد. 
عصام جمعيه، مس��ئول انتش��ارات المعارف در 
گفت وگ��و ب��ا »نس��يم آنلاي��ن« در خص��وص 
فعاليت هاي اين انتش��ارات لبنان��ي براي چاپ 
كتاب هاي منتشر شده در ايران گفت: ما انتشار 
كتاب هاي ايراني را با كتاب »انسان ۲5۰ ساله« 
شروع كرديم و بسيار در لبنان مورد استقبال قرار 
گرفت. وي ادامه داد: كتاب »مسيح در شب قدر« 
كتاب ديگري اس��ت كه به تازگ��ي ترجمه آن را 
شروع كرده ايم؛ بعد از آماده شدن ترجمه توزيع 
آن شروع خواهد ش��د، مطمئناً اين كتاب هم با 
توجه به موضوع جذاب آن مورد نظر مخاطبان در 

لبنان قرار مي گيرد. 
جمعيه در ادامه به كتاب هاي ديگري براي انتشار 
اش��اره كرد و گفت: كتاب هاي آيت الله خامنه اي 
بسيار در لبنان مورد استقبال قرار مي گيرد، براي 
همين گاهي خودمان ايده پرازي مي كنيم، مثلًا 
كتابي را منتشر كرديم كه حاوي سخنان ايشان 
در طول سال 94 است كه با عكسي از خود ايشان 

منتشر كرديم. 
وي در پايان گفت: سعي مي كنيم هميشه سخنان 
ايش��ان را دنبال كني��م و با موض��وع بندي هاي 

مختلف كتاب ها را به چاپ برسانيم. 


